

Islam juga telah mempengaruhi kuat ke dalam jiwa orang-orang Melayu sehingga tingkah laku dan cara pergaulan mereka sehari-hari adalah bercorak tingkah laku yang digalakkan oleh Islam, walaupun kadangkalanya kita dapati orang Melayu mempraktikkan ajaran-ajaran Islam itu tidak begitu tepat dengan kehendak-kehendak Islam, kerana soal itu disebabkan oleh singkat pengetahuan mereka dari hal ajaran-ajaran yang sebenar dan bukannya timbul dari keengganan atau seperti mana yang dikatakan mengambil apa yang dipandang sesuai dan menolak mana-mana yang tidak sesuai. Dan dari kesan-kesan itulah munculnya kebudayaan Melayu sebagai kebudayaan Islam.

Dari sini dapatlah kita mengambil kesimpulan bahawa masyarakat Melayu itu adalah masyarakat Islam, iaitu masyarakat yang dibentuk dan disalurkan atas kepercayaan dan ajaran-ajaran yang dibawa oleh Islam. Walaupun di dalam praktiknya tidak begitu tepat, seperti mana yang dikehendaki oleh agama Islam yang sebenar-benarnya sebagaimana yang telah saya sebutkan, sebab soal melaksanakan sesuatu dasar

itu adalah terhenti kepada ((dalam)) atau ((ceteknya)) fahaman kita terhadap dasar itu sendiri. Kalau sekiranya fahaman kita terhadap sesuatu dasar itu dalam, maka dalam dan tepat pulalah kita mempraktikkannya, dan begitulah sebaliknya.

Sungguhpun masyarakat Melayu itu masyarakat Islam dan orang-orang Melayu sendiri kuat berpegang kepada ajaran-ajaran agamanya sehingga terkadang kali membawa kepada fanatik atau taksuf membuta tuli, tetapi sayang, apa yang diterima oleh orang-orang Melayu dari hal agama mereka itu tidaklah meliputi seluruh ajaran-ajarannya. Ini bererti bahawa agama Islam yang difaham oleh orang-orang Melayu adalah semata-mata agama ibadat iaitu agama yang hanya mempersoalkan perhubungan manusia dengan Tuhannya, dan ganjaran-ganjaran yang akan diterima oleh orang-orang yang patuh kepada perintah-perintah Allah dan balasan-balasan terhadap orang-orang yang menentang-Nya. Tetapi tentang soal perhubungan manusia sesama manusia serta bagaimana hendak menyusun perhubungan itu tidaklah dipersoalkan oleh orang-orang Melayu, malah

3 Bulan di Tanah Suci

(oleh: Abdullah Basmeh)

Sambungan siarannya – yang ke-4 – akan disiarkan pada bulan hadapan.

tentang perhubungan antara manusia dengan Tuhannya itu pun belum pernah dianalisis dengan secara ilmiah.

Ini boleh jadi oleh kerana fahaman yang sampai ke tanah air kita ini semata-mata fahaman yang berhubung dengan akidah dan perkara-perkara yang bersangkutan dengan rukun-rukun Islam itu sahaja, tetapi fahaman Islam secara meluas atau lebih tepatnya tamadun Islam itu belum pernah sampai ke mari dan belum pernah dikaji dan dibincangkan oleh umat Islam di tanah air kita ini, maka sebab itulah orang-orang kita memahami Islam dari seginya yang sempit sahaja sedangkan Islam bukanlah hanya agama ibadat semata-mata, malah ia adalah suatu agama yang meliputi seluruh segi hidup manusia sama ada untuk hidup ((duniawi)) mahupun ((akhirat)).

Boleh jadi kita hanya mementingkan soal-soal akhirat sahaja itu oleh kerana pada masa agama Islam sampai ke tanah air kita ini ia sedang menghadapi kemunduran maka sudah tentu aliran itulah juga yang diterima oleh orang-orang kita di sini sedangkan tamadunnya tidak sampai. Atau pun agama Islam dan tamadunnya itu sekali sudah sampai ke tanah air kita tetapi pada masa itu akal orang-orang kita belum lagi ada persediaan untuk menerima fikiran-fikiran dan pendapat-pendapat yang dalam dan rumit itu maka dengan sebab itu fikiran-fikiran dan pendapat-pendapat yang rumit itu hilang begitu sahaja, seperti mana hal keadaan kita orang-orang Melayu zaman ini. Sungguh pun kita hidup di dalam zaman pergolakan ilmu pengetahuan yang maha besar, tetapi sungguhpun begitu kita hanya bersikap sebagai pemerhati sahaja terhadap perkembangan-perkembangan sains dan tamadun baharu yang sedang hebat

diperbincangkan oleh bangsa-bangsa yang sudah dan ingin mencapai kemajuan itu.

Dengan sebab kita tidak kenal akan tamadun Islam ataupun kita kenal tetapi tidak mempunyai persediaan untuk menerimanya, maka dengan sebab itu kita umat Islam tertinggal jauh ke belakang, sedangkan Islam sendiri adalah menyuruh dan menggalakkan penganut-penganutnya supaya mencapai ketinggian di dunia dan juga di akhirat.

Akhir sekali saya tegaskan kalau kita orang-orang Melayu tidak ingin ketinggalan di dalam kemajuan dunia sekarang ini maka hendaklah kita luaskan fahaman kita di dalam agama Islam, kemudian kita sesuaikan pendapat-pendapatnya dengan kehendak-kehendak kemajuan dan tamadun sekarang. Dan untuk mencapai ini semuanya tidak ada jalan selain daripada ilmu pengetahuan, iaitu ilmu pengetahuan yang bukan semata-mata berhubung dengan hal ehwal agama dan sebagainya tetapi juga sains, teknologi dan lain-lain. Maka dari sinilah perlunya sekolah-sekolah tinggi Islam yang akan menjadi pusat segala pengajian itu, kalau tidak akan tetaplh kita tertinggal, ditinggalkan oleh roda kemajuan yang berpusing dengan amat laju itu.

SUDAH TERBIT!

PERSURATAN MELAYU III

DRAMA

Harga \$7.00

Pesan kepada: –

QALAM,

356 & 358 Geylang Road,

Singapore, 14.